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BRESTOV OBZORNIK 7 

Velike in male teiave obtanov 
))ZELENI TELEFON« V CERKNICI 

Pa smo ga imeli - »zeleni telefon« v Cerknicl! 
Razvnel je duhove v kislem januarju kot le redko katera zadeva. 

Novinarji Ljubljanskega dnevnika so hili preseneceni nad velikim 
zanimanjem obcanov. Vpra§anja in tudi odgovori so bill podobni 
tistim z zborov obcanov. Nekatera vprasanja so hila zajedljiva in 
nekako privoscljiva, druga sirsa, programska in dobrohotna, tretja 
pa obupana: »ce nihee ne, potem mi pomore sedma sila.« Resnici 
na ljubo, nekaj znoja je le bilo. Kaze, da je pristnih stikov kljub 
razvejanemu delegatskemu sistemu premalo, kaZe, da se preveckrat 
obnasamo formalisticno, da ne znamo poslusati obcanov o njihovih 
velikih in malih teiavah. 

Ko mi je naroCil urednik Bre
stovega obzornika, naj reportaz
no, vsekakor pa drugace kot v 
Ljubljanskem dnevniku, napi
sem, kako je bilo z »zelenim tele
fonom« , me je spravil v resnicno 
zadrego. Ugovarjal sem mu, da 
je tako ze vse zapisano v Ljub
ljanskem dnevniku 15. januarja 
letos in to ne samo zapisano, am
pak tudi naslikano, podcrtano in 
uokvirjeno, tako kot se novinar
skemu sestavku spodobi. 

>>Zeleni telefon« v Cerknici je 
organiziralo urednistvo Ljubljan
skega dnevnika v dogovoru s 
skupscino obcine Cerknica, 
druibenopoliticnimi organizacij a
mi obcine in s samoupravnimi 
interesnimi skupnostmi. Zato so 
bili pri roki skoraj vsi najodgo
vornejsi predstavniki omenjenih. 
Dosedanje izkusnje - >>zeleni te
lefon« Ljubljanskega dnevnika je 
bil doslej ze veckrat uspesno 
organiziran tudi v drugih obci
nah - pa so pokazale, da je po
trebno tudi sodelovanje odgovor
nih iz tistih delovnih organizacij, 
ki imajo opraviti z oskrbo ob
canov. 

V porocno dvorano skupsoine 
obcine Cerknica, v kateri je bil 
»zeleni telefon«, je priSlo precej 
predstavnikov druZbenopoliticne
ga zivljenja v obcini, ki so odgo
varjali na zahtevna vprasanja ob
canov. 

kaksno uro ali dve, smo dobili 
nad 50 vprasanj o problematiki 
v obcini. Zanimiva vprasanja so 
zastavljali predvsem: Ivan UR
BAS, Olga ANTONCIC, Zdravko 
ZABUKOVEC, Marija ZADRA
VEC, Ivan ZABUKOVEC, Ludvik 
KOROSEC, Ivan IVANCIC, Joze 
MESKO, BAJC, Irena 
VENGUST, Anton ZRIMSEK, 
Anica KRANJC, Stane ZIDAR, 
Majda VOLKAR, Viktor STER
LE, Bozo LEVEC, Darja OBRE
ZA, Vojko HARMEL, Ivanka TO
DOROVIC, Pepca BRESCAK, 
Ernilija AN2:LOVAR in Matija 
KOREN. 

Kaj so obcani? Nji
hova vprasanj a so bila zelo raz
nolika. Vendar jib born 
po osnovnih znacilnostih strnitl.i 
v skupine: 

- dejavnost komunalnega zna
caja - oskrbljenost s pitno vo
do, elektricna energija, rnoderni
zacija ces·t, PTT storitve, ureje
nost naselij, skrb za okolje in 
podobno; 

- oskrbljenost obcanov z vsak
danjimi potrosniSkimi izdelki, 
predvsern prehrarnbenimi, pa 
tudi z izdelki, po katere rnorajo 
nasi obeani v druge ·kraje; 

- izraba prostora-
urbanizacije; 

- delovanje sluzb tako imeno
vanega dru:lbenega standarda 
(otrosko varstvo, zdravstvo, sti-

Vee vprasanj se je nanasalo na (ne)oskrbo z mesom 

Odgovorili so na vsako, na vi
dez se tako nepomembno vpra
sanje. Izzvani so bill: Joze HREN, 
predsednik skupscine obcine 
Cerknica, J anez P AKI2:, predsed
nik izvrsnega sveta, Ljubo ULE, 
nacelnik za gos:P,odar
stvo, Saso MILER, nacelmk od
delka za urbanizern, gradbene in 
komunalne zadeve, Leon RAZ
DRIH, nacelnik oddelka za splos
ne zadeve in obco upravo, Tone 
URBAS, pred.sednik skupscine 
TTKS, Joze TRUDEN, THP Jama 
Postojna - direktor TOZD Go
stinstvo Cerknica, Morno VUKI
CEVIC, Nanos Postojna - direk
tor TOZD Trgovina Rakek, Gre
gor LOGAR, strokovni tajnik ob
cinske skupnosti socialnega 
skrbstva, Leon FRELIH, direktor 
TZE - Kmetijska zadruga Cerk
nica, Maks KEBE, vdilec dolz
nosti direktorja Komunalnega 
podjetja Cerknica in drugi. 

v odmerjenern dveurnern casu, 
ki bi ga lahko za 

pendiranje, omogocanje rekrea
tivnih aktivnosti, kultura in po
dobno); 

- vprasanja o uveljavljanju 
samoupravnih delegatskih razme
rij, predvsern podrocje obvesca
nja; 

- osebna in druga vprasanja. 
In odgovori? V glavnem so bili 

odgovori jasni in natanCni, vsaj 
za tista podrocja, kjer imamo 
organizirane nosilce dejavnosti 
in imajo le-ti sprejete prograrne 
razvoja. Odvec bi bilo obnavljati 
vsa vprasanja in odgovore, ki so 
ze zapisani v omenjenem sestav
ku v Ljubljanskern dnevniku, rad 
bi za:pisal le nekaj misli o vpra
sanjih, ki niso dovolj prisotna v 
omenjenern zapisu. 

Ob vprasanju, kako ucinkovito 
obvladovati komunalne dejavno
sti in izgradnjo komu
nalnih objektov, je treba spet 
povedati, da gre za nekatere nove 
prlstope, ki jill omogoea sistem 

planiranja in ki jill sprasevalci 
(gre predvsem za vikendase na 
Gomjem jezeru) nekako ne mo
rejo razumeti. 

Gre za vkljucevanje v krog ne· 
posrednega sporazumevanja z 
drugimi dejavniki v vaski skup
nosti, v krajevni skupnosti in v 
komunalni interesni skupnosti, 
da bi lahko hitreje prisli do ne
katerih objektov; na primer ob
nova nizkonapetostnega elektric
nega omrezja, asfaltiranje ceste 
in podobno. Res pa je, da teko 
priprave na organiziranje sarno
upravne interesne skupnosti ko
munalnega znacaja prepocasi. Se
daj se razciScujemo razmejitve 
pristojnosti in vloge med krajev
no skupnostjo, Komunalnim pod
jetjem in komunalno interesno 
skupnostjo. 

ce vemo, da imamo v obCini 
izredno velike tezave na podrocju 
komunalne oskrbe, saj ilnamo 
127 naselij z le 14.500 prebivalci, 
da terjajo ti problemi velika 
sredstva, potem so v tern casu 
nerazumljivi vztrajanje in priti
ski; da bi moral teiave relievati 
nekdo drugi, recimo obcinska 
skupscina. 

Niz rnanjsih teiav v zvezi z od
padki in podobnim bi morali vsaj 
v sedanjem polozaju razresevati 
vikendasi skupaj z va5Cani. Ver
jetno drfijo ocitki, da ne storimo 
dovolj za zascito okolja, pred
vsem da ne obvladujemo odplak 
in da srno sami odgovorni za one
snaievanje voda. Moramo pa po
vedati, da ima onesnaievanje 
voda (posebno na Krasu) sirse 
razse:lnosti; vprasanje ohranitve 
Cerkni§kega jezera tako ne more 
biti samo nase obcinsko vprasa
nje. 

V razpravah o oskrbi prebival
stva z izdelki vsakdanje potros
nje je vselej dovolj hude krvi. 
Tudi najsodobnejsa blagovna hi
§a brez ucinkovitih kadrov ne 
bo opravila svojega namena. V 
trgovini, pa tudi v gostinstvu se 
elementarni odnos prodajalec -
kupec prepocasl spreminja in ni 
dovolj pristen. Ne gre zgolj za 
vljudnost, ampak gre tudi za ra· 
zumevanje potreb in seveda za 
poslovnost. Na tern polju sele 
orjemo ledino, potrosniski sveti v 
krajevnih skupnostih in vaskih 
skupnostih, ki jill ustanavljamo, 
naj bi bill le ena izmed poti v 
nasih skupnih naporih. 

Ob vprasanju pravilne izrabe 
prostora· in ob urbanizaciji velja 
omeniti, da gre za pomemben 
pristop k izdelavi dolgorocnega 
prostorskega plana razvoja. Pro
jektna naloga bo nared v dveh 
letih. Prostor nam postaja vse 
bolj dragocen, tezavam pa homo 
kos le ob zelo strokovnemu in 
celovitemu obvladovanju razvoj
nih vprasanj. Pri tern homo mo
rali bolj kot doslej obravnavati 
gospodarski in socialni razvoj ter 
na osnovi njiju in zaradi njiju 
tudi prostorski razvoj obcine in 
vsakega kraja posebej. Vsakr5ne 
improvizirane resitve so zatorej 
skodljive in nesprejemljive. 

Ob velikih naporih delovnih 
!judi v obcini Cerknica smo do
segli velik razvoj gospodarstva. 
Danes je zaposlenih v druibenem 
sektorju nad 5000 delavcev. Ob 
intenzivni gospodarski izgradnji 
v preteklosti ni bilo sape za iz
gradnjo potrebnih objektov in 
ustanov druibenega standarda. 

Industrializacija je povzrocila 
veliko izseljevanje kmeckega pre
bivalstva iz vasi v industrijska 
sredisca. 

Prav to dejstvo bi morali bolj 
upostevati ob dejavnostih in pro
gramiranju objektov druZbenega 
standarda. Gre za objektivno ra
zumevanje stanja in tezav, ne pa 
za slepo posnemanje drugih oko
lij v Sloveniji, ki so morda zaradi 
njihovih posebnih razvojnih po
gojev v drugacnem polozaju. 
Tudi na tern podrocju je potre
ben pristen stik za spoznavanje 
resnicnega interesa; za bolj srnel 
razvoj pa bodo potrebne nove in 
nove pobude. Odkloni in tezave 
so dostikrat objektivne narave 
(sredstva, prostori), veliko vlogo 
pa ima tudi subjektivni faktor. 

Delcek »staba«, ki je odgovarjal na vprasanja obcanov 

Delavcem v teh dejavnostih bomo 
morali posvetiti vee pozomosti v 
smislu sodelovanja in pomoei, ne 
pa zgolj z nejevoljo in kritiko. Le 
osvesceni in predani delavci 
homo zmogli popeljati razvoj te
ga podroeja postoporna naprej. 

Tako nekako ·sem razmisljal o 
>>Zelenem telefonu« v Cerknici. 
Naj razmmjanje strnern z mne
njem vecine prisotnih, ki so od
govarjali na vprasanja ob »zele
nem telefonu«. Zadovoljni smo. 
ker so naSi obcani spet izpricali 
zivo zanimanje za razvoj obcine, 
veseli nas, da obcani precej si
roko poznajo razvoja, 
vzpodbudno je, da so na vprasa
nja odgovarjali novi kadri, novi 
odgovorni tovariSi, ki poskusajo 
razumeti problematiko nasega 
danasnjega dne in vprasanja raz
voja obcine v prihodnje. 

»Zeleni telefon« je tudi doka
zal, da so poti nase medsebojne 
obvescenosti se neshojene, da 
skrivamo za plotovi svojih delov
nih organizacij, skupnosti in 
ustanov svoje poglede na bistve
na vprasanja in razvojne progra
me. Potrebno je, da bi se v nasi 
obcini hitreje caso
pisna informacija, kot nepogres
ljivi rnedij sodobnega casa, saj 
nam kaiejo primerjave o branju 
dnevnega easopisja (stevilo na
rocnin} s slovenskim popreejem 
hudo porazno sliko. Gotovo si bo 
Ljubljanski z bolj siste
rnaticno in celovito prisotnostjo 
v nasi obcini pridobil krog 
bralcev. >>Zeleni telefon« v Cerk
nici je bil tudi v tern srnislu 
uspesna pobuda. 

F. STERLE 

Petsto let mesta Loza 
Letos bo praznoval Loz petsto let, odkar mu je hila podeljena 

listina o mestnih pravicah. V pocastitev tega pomembnega dogodka 
bo vrsta prireditev, ki se bodo zvrstile cez vse leto 1977. Vse te prl· 
reditve pa ne bodo dobile samo obelezja petstoletnice Lofa, ampak 
tudi obelezje stiridesete obletnice prihoda tovarisa Tita na eelo K<>
munisticne partije Jugoslavije. 

Posebni pripravljalni odbor pri krajevni konferenci SZDL Loska 
dolina je skupaj z razliCnimi komisijami ze izdelal program prazno
vanja, ki ga je sprejelo tudi predsedstvo obcinske konference SZDL, 
skupsCina obcine Cerknica pa je sprejela pokroviteljstvo nad praz· 
novanjem. 

Prve prireditve bodo ze februarja ob slovenskem kulturnem praz
niku. Tako bo v petek, 4. februarja ob 19. uri v avli osnovne sole 
heroja Janeza Hribarja v Starem trgu otvoritev razstave domaCih 
likovnih ustvarjalcev - samoukov. Naslednjega dne, v soboto 5. fe
bruarja ob 19. uri pa bo v Domu kulture v Starem trgu kulturni 
vecer z literati-domacini. Ob tej prilo:lnosti bodo clani amaterskega 
gledaliSca Svoboda Loska dolina brali deJa literatov-domacfnov, v 
kulturnem programu pa bodo sodelovali tudi gojencl Glasbene sole 
Rakek in moski pevski zbor Svoboda Loska dolina. 

Naslednje prireditve bodo v aprilu in maju: odkritje spomlnsld.h 
obeleZij, posvecenih dogodkom iz NOB v Loski dolini, uboju ucite. 
ljice Presernove, ustanovitvi gimnazije na osvobojenem ozemlju in 
osvoboditvi Loske doline leta 1942. 

V juniju praznuje ·prostovoljno gasilsko druStvo Stari trg 90-letnico 
svojega delovanja, v juliju pa godba na pihala iz Loza svojo stolet· 
nico. Zato bosta obe prlreditvi tudi v sklopu praznovanja petst<>
letnice Loza. 

Osrednja prireditev v pocastitev petsto let mesta Loia pa bo v sep
tembru. Za to prilo:lnost bo organizirano zborovanje obcanov v Loin 
z bogatim kulturnim programom, turisticno drustvo Loska dolina 
pa bo organiziralo prireditev z obujanjem starih 
obieajev. Obcani si bodo Iahko ogledali tudi razstavo priznanih sli
karjev in arhivsko izpopolnjen muzej Ljudske revolucije v Lozu. 
Ob tej priloznosti bo izsel tudi zbornik - publikacija, ki bo pred
stavljala zbirko zgodovinskih dokumentov ne samo iz Loske doline, 
ampak tudi iz sirse okolice. Poleg omenjenih prireditev pa je vredno 
omeniti se revijo pevskih zborov iz obcine Cerknica, ki je predvidena 
v juniju v Starern trgu. 

Ker se prireditve v preteZni vecini nana5ajo na sam Loz, si bo 
pripravljalni odbor skupaj s krajevno skupnostjo prizadeval, da bi 
prebivalci Loia vsaj do osrednje prireditve, ki bo v septembru, 
olepsali svoje stavbe in okolje. Tako bi tudi sami prebivalci Loza 
s svojim urejenim okoljem dostojno proslavili ta pomembni dogodek. 

S.Berglez 
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